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včetně zprávy o životě sboru za rok 2013

Milí členové a přátelé evangelického sboru ve Svitavách,
obsah tohoto dopisu se z velké části váže ke sborovému shromáždění. Letošní

zprávu o životě sboru jsme pojali jako mozaiku příspěvků jednotlivých autorů. Ve
sboru se scházíme v různých věkových i zájmových skupinách a nejlépe o nich
mohou pochopitelně referovat ti, kteří se jich účastní. Věříme, že Vás tento
způsob osobitě pojatých příspěvků zaujme. Zpráva o životě sboru je také
podkladem pro rozhovor na sborovém shromáždění, které bude v neděli
30. března bezprostředně po bohoslužbách. Na konci dopisu najdete také pozvání
na velikonoční bohoslužby a setkání, a na další akce v bližším i vzdálenějším
časovém horizontu.
Těšíme se na setkání při různých příležitostech.

Bohoslužby ve Svitavách
Bohoslužby jsou pro praktikující věřící bezpochyby významnou součástí jejich

životů. A tak většina z nás pravidelně v neděli přijde do naší modlitebny, aby ve
společenství našeho sboru prožili "doteky víry".

Důležité je, aby účast nebyla pouhým rituálem. Proto je velmi dobré, že po do-
hodě dochází k oživení. Určitě vnímáme pozitivně často velmi zajímavé rozhovo-
ry našeho pana faráře s dětmi před jejich odchodem do nedělní školy. Tichá
modlitba před koncem bohoslužeb vytváří intimní prostor účasti pro každého
z nás. Osvěžující jsou také písně v doprovodu kytary (kytar) v "modernějších"
rytmech. A věřím, že se otvírají další možnosti.

To vše je určitě důležité. Ale nad tím vším stojí, že bohoslužby jsou důležitým
zastavením v běhu dní. Zastavením, kdy znovu a znovu slyšíme poselství Božího
slova. Poselství o lásce, které nás vede k přemýšlení nejen o našich životech. A ta-
ké zklidněním a stále ojedinělým a silným prožitkem.

Jiří Brýdl
Bohoslužby v Radiměři

Bohoslužby v Radiměři se konají druhou a čtvrtou neděli v měsíci od 8.00 hod.
v místní modlitebně. Účast bývá pravidelně 15 až 20 lidí. Na rozdíl od Svitav je



okruh účastníků menší, ale ti, kteří bohoslužby navštěvují, chodí pravidelně. Jde
tedy o menší, ale živé společenství.

Program bohoslužeb nezasáhly změny, k nimž došlo ve Svitavách, program je
tradiční, ohlášky jsou po kázání. Větší účast bývá o svátcích, tradičně se modli-
tebna zcela zaplnila na Štědrý den, kdy děti předvedly vánoční hru, která se vel-
mi líbila. Je dobře, že někteří členové sboru z Radiměře přijíždějí na bohoslužby
i do Svitav, zejména první neděli v měsíci, kdy se koná posezení po bohosluž-
bách, a naopak někteří členové ze Svitav přijíždějí na bohoslužby do Radiměře.
Je třeba i do budoucna podporovat sounáležitost mezi kazatelskou stanicí a sbo-
rem.

Petr Carda
Nedělní škola

Nedělní školu učí stejně jako v minulém roce Pavlína Hnátová, Květa Kelle-
rová, Jana Šmídová a Bára Žilková. Tématy pro školní rok 2013/2014 je desate-
ro, modlitba Páně a vyznání víry. Momentálně s dětmi v nedělní škole probíráme
právě Apoštolské vyznání víry. Hodiny nedělní školy mají jednotný ráz v tom
smyslu, že koncept jednotlivých hodin se neliší. Na úvod máme s dětmi společný
rituál, který se mění s jednotlivými tématy a je faktickým shrnutím daného tema-
tického celku, hodina je vždy zakončena modlitbou. Každá učitelka nedělní školy
vnáší do hodiny svůj osobitý ráz, učitelky se vzájemně doplňují, pro děti je to
zpestřením. Děti, které se účastní nedělní školy, jsou buď dětmi členů sboru, ne-
bo návštěv členů sboru. Někdy jsou v nedělní škole i děti, které třeba patří k jiné
církvi, ale je jim s námi příjemně. Celkový rámec nedělní školy tvoříme na
pravidelných schůzkách s bratrem farářem. Při výuce vychází učitelky nedělní
školy z materiálů připravovaných členy naší církve.

Bára Žilková
Biblické hodiny ve Svitavách

Biblické hodiny jsou tradiční součástí života sboru. Ve Svitavách se konají
"v pět na půl šestou", což znamená, že od pěti hodin se scházíme, někteří při-
pravují pohoštění, povídáme si a o půl šesté začíná vlastní program. Biblické
hodiny mají stálý okruh účastníků, účast bývá 8 - 12 lidí. Probírají se jednotlivé
biblické knihy, potýkali jsme se před časem s Jobem i knihou Zjevení, v minulém
roce s 1. Korintským. Nedílnou součástí biblických hodin je rozhovor, někdy bo-
hatý, někdy méně. Biblické hodiny nepochybně pomáhají budovat a upevňovat
sborové společenství.

Petr Carda
Biblické hodiny v Radiměři

Bratři a sestry, připravili jsme krátky přehled biblických hodin v Radiměři.
Za brata faráře Lovečka se biblické hodiny nekonaly. Za bratra faráře Valenty,

Freintingera a Tomeše jsme mívali biblické hodiny u Prudilů nyní Hnátů. Zúčast-



ňovalo se 6 až 8 bratří a sester.
Ve sborovém domě jsme udělali plynové topení, proto se nyní můžeme scházet

tam. Jsme rádi, že toto společenství s námi sdíli i členové jiné církve.
K biblické hodině se scházíme jednou za čtrnáct dní, vždy ve čtvrtek ve 14

hodin v počtu 7 až 11 lidí.
Není nás mnoho a proto si připadáme spíše jako rodinná sešlost, která

u prostřeného stolu společně rozjímá nad přečteným biblickým příběhem.
Jsme vděčni panu faráři za to, že se můžeme scházet odpoledne a ne večer a že

nám pro zpestření mezi vybrané písně zařadí vždy alespoň jednu, jak říká sestra
Jitka, hitovku.

Na každou hodinu se opravdu těšíme. Ja pro nás duševním obohacením a dává
nám podněty i k domácímu zamýšlení se nad probíraným tématem.

Zvláštní poděkování zaslouží bratr Hnát, který nás ochotně a bez nároků na od-
měnu, na každou hodinu přiveze a zase odveze.

Jindřiška Trnečková, Zdeňka a František Hnátovi
Hovory nad Biblí

Milé sestry a bratři,
chci se s vámi podělit o dění u nás v penzionu pro důchodce. Každou středu

v 9.30 se scházíme u Hovorů nad biblí, které vede bratr farář Keller. Schází se
nás tak 5-10. Přicházejí nejen evangelíci, ale také katolíci a i ateisté, kteří ještě
Pána nepoznali. Nejdříve si zazpíváme, pak br.farář přečte vybrané téma z Písma
a předčítá výklad. Potom se pomodlíme a zazpíváme. Jak je vidět, zájem zatím
trvá. Máte-li i vy zájem a čas, můžete za námi do penzionu přijít. Budete vítáni.

JaRo
Náboženství pro mladší děti

Co děláme na náboženství?
Když přijdeme, tak si povídáme, než všechny přiveze pan farář a Pavlína. Pak

zpíváme asi pět písniček. Kreslíme obrázky a pan farář nám vypráví nějaký pří-
běh. Třeba o tom, jak David střelil Goliáše prakem do čela, nebo jak lovili ryby a
nějakou zvěř, o Pánu Bohu, o Pánu Ježíši, o tom, co jsme zažili, o tom, jak se
chováme, že se máme mít rádi. Pak hrajeme hry. Někdy jdeme ven a hrajeme pře-
hazku. Na konci se pomodlíme a zapíváme „Kde je dobrota“. Filda (to je farář)
nás pak rozveze domů a do školy.

mladší děti
Náboženství pro starší děti

Na náboženství vždycky přijdeme, zazpíváme jednu písničku. Po písničce nás
Filda motivuje přehazkou a začínáme se nudit. Pan farář nám diktuje nějaké pří-
běhy, které nikdo neposlouchá. Značně vybité baterie u mobilu toto potvrzují. Ně-
které příběhy teda posloucháme. Pak doplňujeme pracovní listy. Někdy hrajeme
nervy, někdy Biblické putování, někdy šputny (hra s kartama) nebo ping-pong.



O vánocích nacvičujeme vánoční hru. Když je teplo, hrajeme přehazku. Pak pro
některé přijdede VIP odvoz.

starší děti
Příprava ke konfirmaci

Scházíme se každý čtvrtek od šesti hodin. Poté, co se pravidelně o 1/4 hodiny
později sejdeme, někteří zazpívají jednu písníčku ze zpěvníku Svítá. Přečteme si
verše na každý den, přečteme si modlitbu a začneme si povídat o něčem úplně od
tématu. Potom dostaneme chuť na sušenky, ale pan farář s tím má problém a mu-
síme se chvíli učit. Když je pan farář spokojený, donese nám (obvykle prošlé) su-
šenky, ale my je přesto sníme. Pak si zahrajem jednu hru a domlouváme se jestli
pojedem autobusem nebo nás později odveze pan farář. Většinou se u hry domlu-
víme, že pojdedeme autobusem. Pak se do toho zahrajeme a odveze nás pan fa-
rář. Někdy se taky koukáme na film. Někdy přespíme.

konfirmandi
Třicátníci

Nepravidelně, v průměru 1x měsíčně se ve večerních hodinách setkávají „třicát-
níci“ (dva-, tři-, čtyřicátníci), v počtu 10 - 14 lidí. Jsme otevřené společenství; ne-
schází se jen členové sboru, ale i lidé z jiných křesťanských církví. Scházíme se
na faře, popřípadě po rodinách.

Témata jsou různorodá, v roce 2013 jsme se věnovali především ctnostem a
neřestem (smrtelným hříchům), ale probírali jsme i otázky budoucího směřování
sboru apod. Kromě tohoto biblického programu je vždy dost času i na popovídání
si o aktualitách ve sboru či v životě jednotlivých účastníků.

Jana a David Šmídovi

Setkání starší a střední generace
V posledním adventním týdnu loňského roku se ve svitavském sborovém domě

uskutečnilo Předvánoční posezení pro věkově starší generaci. Naplánováno bylo
na jedno všední dopoledne.

A vskutku se ukázalo, už vlastní účastí (17) sester a bratří ze Svitav a okolních
obcí, že uskutečněný záměr značně utlumil určité rozpaky, zde je na to vhodné
období a neřku-li, bude-li i zájem. Ukázalo se, že penzisté mají času dostatek
i před vánoci, a namnoze tomuto hojnému počtu přispěla i vlastní nabídka faráře
dovozu a odvozu.

Po krátkém duchovním zamyšlení, modlitbě a zpěvu došlo ke stručnému před-
stavení se a záhy se rozvinula opravdu mnohočetná, živá, nadšená diskuse mezi
jednotlivci i skupinkami. Pro některé členy to byla příležitost se po letech opět po-
dívat do sborových prostor, setkat se s dávnými přáteli, zavzpomínat na předešlé
faráře, i na ty, co už před časem povolal Pán z řad živých. A mnoho a mnoho bylo
ještě nejrůznějších ohlédnutí do všelijakých období, kterými si prošel svitavský



sbor se svojí kazatelskou stanicí v Radiměři.
Z usměvavých, dychtivých tváří a nadšených rozhovorů se dalo vyčíst, že v na-

šem věkově mnohovrstevnatém společenství, kde však stále převládá generace
nad 50 let věku, chyběl prostor pro její sdílení se, kromě pravidelných služebnos-
tí Bohu, kde si vedle pravidelně se sdružujících třicátníků, potřebuje jiná krevní
skupina vyříkat na svém fóru vlastní záležitosti, specifické této generaci.

Je nasnadě, že nezůstává jen u uvedeného setkání, ale s odhodlaností a zájmem
organizátorů, podporou staršovstva a ochotou některých sester připravit po-
hoštění, mají tato posezení už svá pokračování pod názvem Kavárnička (aneb se-
tkání pro starší i střední generaci). A sice, pokud možno každé 3.úterý v měsíci
mezi 10 a 12. hodinou, s předem naplánovaným krátkým programem vedle za-
myšlení nad Božím slovem a volnou debatou.

Velký dík patří f. Kellerovi, jako hlavnímu organizátorovi a dovozci nemalého
počtu takových členů sboru, jenž pro vzdálenost míst bydliště a tělesné omezení
by vůbec nepřipadalo v úvahu se jich osobně zúčastnit. Stejně tak patří dík bratru
Hnátovi, který dováží a odváží Radiměřské.

Josef Bodeček
Tábor

Také v uplynulém roce se konal tradiční tábor pro děti ze svitavského sboru,
ale také pro děti přátel z blízkého i vzdálenějšího okolí. Společně trávilo čas přes
20 dětí, konfirmandů a také několika mládežníků. Putovali jsme s Abrahamem,
Sárou, také pro Lota do Sodomy, stavěli a testovali vory, „stolovali“ v leže na hři-
šti, hráli různé hry. Závěrečný večer jsme jako tradičně trávili u ohně
společně s rodiči i dalšími návštěvníky. Dík patří všem, kteří se na přípravě podí-
leli, obvzlášť Pavle Kopřivové a Květě Kellerové za každodenní sycení hla-
dových žaludků.

Filip Keller
Sborový pobyt

Krásný den. Byla jsem požádána o příspěvek na téma týdenní letní sborový po-
byt – dle našeho: o evangelické dovolené. Jak to vzniklo? Děti jezdí na tábor, ty
se mají a co my třicátníci? Nepodnikneme něco společného? A slovo dalo slovo a
již třikrát jsme se domluvili a společně uspořádali letní prázdninový sborový tý-
denní pobyt. Dovolené se může zúčastnit kdokoliv, kdo má chuť jet s námi.
Hlavními účastníky jsou rodiny s dětmi, ale i ostatní členové sboru, přátelé jiných
církví, bez omezení věku. Místo jsme určovali dle možnosti zajištění ubytování
tak, abychom si mohli domluvit volný prostor fary, kde máme možnost mít denní
program. Kde nás osloví krásné okolí, které nás láká k výletům a také možnosti
různého poznání, a to i v případě nepříznivého počasí. Stravování si zajišťujeme
sami.

V roce 2013 jsme jeli do Lužických hor, do obce Jítrava, kde jsme měli pro-



najatou římskokatolickou faru. Po vyspinkání do sytosti, po společné snídani, mě-
ly děti program s panem farářem, ostatní připravili vše na denní činnost. Během
týdne jsme zdolali několik turistických cílů – navštívili jsme Sloní kameny, kou-
pali se v obci Hamr na Jezeře, domluvili jsme si exkurzi ve sklárně, kde někteří
okusili foukání skla ze sklářských píšťal, další den jsme z Jiřetína pod Jedlovou
pěšky vyrazili na rozhlednu Jedlová, dále na hrad Tolštejn a zase zpět, jeden den
jsme pěší túrou došli po hřebeni na Ještěd, při dešti jsme byli v aquaparku
v Liberci. Vždy se těšíme na společný táborák, po večeři na společné promítání
fotek z prožitého dne, večerní čtení dětem a až děti usnou, věnujeme se společné-
mu čtení, společenským hrám, plánování dalších dnů, zpívání…. Prostě na co je
právě nálada a chuť.

Jedná se o týden, kdy máme možnost se více poznat, kdy si můžeme předat ra-
dosti, ale také starosti. Nečekejte na zprávu o dovolené za rok 2014 – zveme Vás
na její prožití a zažití na vlastní kůži. V letošním roce chystáme letní sborový po-
byt pro děti i dospělé: zamluvenou máme bývalou školu v Hradišti u Nasavrk od
5. do 12. července (s možným příjezdem už v pátek večer).

Na závěr chci poděkovat Filipovi s rodinou, že si pro nás všechny udělají čas,
všem kteří jezdí pravidelně, protože se zase těšíme a upřímně Vás všechny po-
zvat mezi nás.

Pavlína Hnátová
Hospodaření

Hospodaření za rok 2013 skončilo s výsledkem 118 tisíc. Náklady byly zhruba
o 30 tisíc korun menší než rozpočtováné, příjmy naopak téměř o 50 tisíc korun
větší. Větší přijem byl z nedělních sbírek, z darů a hlavně saláru. Dík patří všem,
kteří se na tomto navýšení podílejí. Jistě pomáhá také to, že stále více členů vyu-
žívá k placení saláru trvalý měsíční příkaz. Staršovstvo navrhuje převést část hos-
podářského výsledku do rezervního fondu, ve kterém shromažďujeme prostředky
na větší nezbytné opravy.

Postupné navyšování příjmů bude nezbytné v souvislosti s přechodem církve
na samofinancování. Proto je rozpočet saláru na rok 2014 zhruba o 7% navýšen
oproti skutečně vybranému v roce 2013. Věříme, že běžné provozní náklady zů-
stanou ve zhruba stejné výši jako loni. V plánu je investice do renovace sborové
kuchyňky (na dosavadní výdaje bylo již vybráno formou účelových darů), star-
šovstvo rozhodlo také o koupi zahradního traktoru na sekání farní zahrady neboť
stávající sekačka již dosluhuje. I tak je rozpočet nastaven s kladným hospodář-
ským výsledkem. To, jak se podaří rozpočtované příjmy naplnit záleží na každém
členu sboru a pravidelných i nepravidelných dárcích.

Vy, kdo přispíváte složenkou, máte ji přiloženu. Jinak můžete přispívat
převodem na sborový účet (v případě saláru ideálně trvalým měsíčním příkazem)
nebo osobně do sborové pokladny v Radiměři nebo ve Svitavách. Při platbě



převodem uvádějte prosíme jako variabilní symbol své osobní číslo (uvedeno na
adresním štítku, nebo ke zjištění ve farní kanceláři). Jako specifický symbol: 1 –
salár, 2 – Jeronýmova jednota, 3 – dary na potřeby sboru.

Pavlína Hnátová, David Šmída, Filip Keller
Fairtrade

Ráda bych touto cestou poděkovala všem členům a přátelům sboru za to, že již
více než dva roky nakupují v našem fairtrade-ovém koutku kávu, čaj, kakao,
čokolády a další zboží pocházející ze zemí Afriky, Asie a Latinské Ameriky. Díky
tomu, že nakupujeme toto zboží, podporujeme myšlenku tzv. fair-ového obchodu,
který dává možnost lidem z těchto kontinentů uživit se vlastní prací za dů-
stojných podmínek. Dostávají spravedlivě zaplaceno, pěstují plodiny s ohledem
na životní prostředí a jejich děti mohou chodit do školy.

Fairtrade-ové zboží prodáváme v našem sboru vždy po bohoslužbách první ne-
děli v měsíci. Lze jej však zakoupit po domluvě i jindy. V době adventu prodává-
me každou adventní neděli a kromě jídla je obchůdek obohacen o spoustu
krásných a kvalitních ručně vyráběných drobnůstek, které o vánocích potěší naše
blízké.

Ráda bych Vás touto cestou pozvala na tzv. „Férovou snídani“, která se bude le-
tos konat v sobotu 10. května 2014 v 10 hodin v parku Jana Palacha. Ve
Svitavách se takto připojíme k oslavě mezinárodního dne pro Fair trade již po-
druhé! Děkuji všem, kteří nejsou neteční k životu druhých a těším se na se-
tkání s Vámi opět u fair trade-ové kávy!

Květa Kellerová
Zbývá dodat...

Pro úplnost zbývá dodat ještě několik věcí, které se v minulém roce udály,
o kterých jsme ovšem psali již ve vánočním sborovém dopise, proto jen stručně:
v květnu jsme podnikli tradiční cyklovýlet do Moravské Chrastové, dva
jednodenní výlety, připojili jsme se k celostatní ekumenické akci Noc kostelů.
Dobrovolnicku prací byla natřena všechna okna v předsálí a vydlážděna vstupní
chodba ve sborovém domě. Všem, kteří se na práci podíleli, patří velký dík.

V březnu rezignovala na funkci členky staršovstva sestra Zdeňka Kovářová
z důvodu většího pracovního vytížení. Poděkovali jsme jí za její několikaletou
službu ve staršovstvu a popřáli hodně sil. Za členku staršovstva byla povolána
dosavadní náhradnice Zdeňka Marková.

Vedení sborového účetnictví převzala sestra Pavlína Hnátová.
Pokřtěni byli David Vacek z Radiměře (křest se konal v kostele v Poličce)

a Kryštof Benc (křest se konal na Vítochově). Při církevním pohřbu jsme se
rozloučili s bratry Milanem Králem a Janem Kotoučkem.

Filip Keller
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Bohoslužby během velikonočních svátků
17. dubna Zelený čtvrtek

17:30 Svitavy Sederová večeře
18. dubna Velký pátek

9:30 Svitavy Bohoslužby s večeří Páně
17:30 Radiměř Bohoslužby s večeří Páně

20. dubna Velikonoční neděle
9:30 Svitavy Bohoslužby s večeří Páně

14:00 Radiměř Bohoslužby s večeří Páně

Bližší i vzdálenější plány
Vedle pravidelného sborového programu chceme pozvat a upozornit na několik

plánovaných akcí.
Na dubnové Kavárničce - setkání pro starší i střední generaci budou hosty

nevidomí manželé Budzákovi z Lanškrouna. Budou vyprávět o partnerství,
provozu vlastní domácnosti, sportu, dovolených a výletech, možnostech vyžití
v kulturních a společenských oblastech, ve sborovém životě, praktických
pomůckách a orientaci při úplné ztrátě zraku). Kavárnička se koná třetí úterý,
15. dubna od 10 hodin. (květnová Kavárnička bude 20. května.)

Již tradičně na Zelený čtvrtek se bude v modlitebně ve Svitavách od 17:30
konat Sederová večeře. Chceme si při ní opět připomenout pozadí Ježíšovy
večeře s učedníky a přiblížit si význam a smysl Ježíšovy velikonoční oběti. Zváni
jsou děti i dospělí, jen potřebujeme předem vědět kolik nás bude. Přihlásit se
bude možné po bohoslužbách ve Svitavách i v Radiměři nebo přes internet.

V jednání je pěší vycházka na čtvrtek 8. května. Na neděli 11. května
plánujeme sborový den. Hostem bude farář z Kostelce nad Orlicí, David
Najbrt, který působí také jako nemocniční klaun. Nevíte-li, co taková práce
obnáší, neváhejte přijít.

Na květen plánujeme cyklovýlet, pravděpodobně na sobotu 17. května.
V pátek 23. května navečer se otevřou dveře také naší modlitebny v rámci
ekumenické akce Noc kostelů. V plánu máme také "sborovou vodu"
(jednodenní výpravu na kanoích), termín je v jednání.
V neděli 1. června se bude při bohoslužbách konat konfirmační slavnost.
Z prázdninových akcí chceme připomenout sborový pobyt v Hradišti

u Nasavrk v termínu 5. - 12. července a tábor pro děti tentokrát v posledním
srpnovém týdnu od 24. do 30. srpna.


